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Každý člověk má v těle umístěno sedm základních čaker. K tomu, 
aby byl zdravý, musí jeho čakry správně fungovat a být vyvážené.

Alternativní medicína se stává oblíbenou disciplínou moderní doby. 
Má již nesčetně odnoží a údajně také řadu dobrých výsledků. Mezi 
metodami, které se v posledních letech posouvají dopředu mílovými 
kroky, je využívání léčebné energie reiki. Dokáže údajně zlepšit 
psychickou i fyzickou kondici a může ji provádět každý, kdo se nechá 
zasvětit. O blahodárných účincích této původem japonské techniky 
přesvědčují veřejnost zástupy nadšených praktikujících. Enigma se 
rozhodla fenomén prozkoumat a vyzkoušet na vlastní kůži...

Lze Léčit  
nadpozemskou energií?

2. Jak se sTÁT mIsTRem?
„Reiki je životním stylem,“ říká mistr reiki Hana 
Nejmanová. Přestože se může jevit jako me-
toda, jež je laikům nepřístupná, údajně do ní 
lze zasvětit každého zájemce. K tomu však 
prý musí dotyčný vyhledat mistra, který ho 
v jeho studiu povede. Pokud totiž někdo léčí 

pisuje Hana Nejmanová. Praktikující se spojí 
s hypotetickými duchovními bytostmi Světla, 
které se na něj navážou a předávají mu léčivou 
vesmírnou energii. Uznávaný současný mistr 
reiki Don Beckett ji popisuje jako „božskou 

energii“, či tu, pocházející od Zdro-
je nebo Pramene. Pomocí ní se 

má léčitel spojit s „pravým 
Já“ a přenést ji do fyzické 
dimenze. „Já nejprve pacienta 
rukama ‚skenuji‘, snažím se zjis-

tit, kde je problém. V místě, kde 
něco není v pořádku, cítím brnění, 
nebo mravenčení,“ popisuje paní 

Nejmanová průběh seance. Čím jsou problémy 
větší, tím intenzivnější mají být také tyto pro-
jevy. Může je prý vnímat i sám klient. „Někdy 
lidé netuší, že jsou nemocní. Často se ale stává, že 
trpí depresemi, či syndromem vyhoření. Někdy už 
na potkání poznám, že je někde problém,“ vysvět-
luje léčitelka.

Cesta ke správnému životu
Příběhy pacientů a pacientek, již prošli léčeb-
nou metodou reiki, se různí. Většina z nich ji 
podstupuje opakovaně. Je však potřeba řídit 
se doporučeními jakéhosi „vhodného žití“. 
Hana Nejmanová například radí: „Prožívejte 
přítomnost, nikoliv vaši minulost, ani se příliš ne-
zabývejte budoucností.“ Dalším tipem, který lé-
čitelka dává, je nezatěžovat si mysl problémy 
druhých, nepřebírat na sebe jejich negativní 
energii. Těchto doporučení je celá řada a léčitel 
by s nimi měl svého klienta vždy seznámit. 
Teprve pak lze údajně docílit pozitivního vý-
sledku. „Existují případy, kdy lidé vyhledají reiki 
za konkrétním účelem, někdy se ale také stane, že 
pomocí této metody nějakou nemoc odhalím (ač-
koliv nejsem schopna přesné diagnózy). Jednu kli-
entku jsem takto upozornila na problém se štítnou 
žlázou a doporučila jsem jí návštěvu lékaře. Pak 
podstoupila operaci,“ říká paní Nejmanová. Kdo 
se vlastně může nechat do reiki zasvětit? Jsme 
i my sami schopni se naučit léčit?

„Reiki je účinný systém léčení a podněcování 
psychospirituálního růstu. I když ani reiki nemůže 
nahradit návštěvu lékaře, léčitele, či psychoterapeuta, 
máme-li podezření na vážnou zdravotní poruchu. 
Přírodní léčitelství (k němuž patří i reiki) doplňuje 
klasickou medicínu všude tam, kde nedokáže přinést 
člověku či zvířeti zdraví, přesto však nikdy není 
označována za neschopnou.“
 německý mistr a učitel reiki Walter lübeck

1. naHRadÍ ReIkI 
zÁpadnÍ medICÍnu?

Reiki je alternativní léčebná metoda, jejíž po-
pularita v soudobé společnosti strmě stoupá. 
Jedná se o léčení přírodními energiemi, které 
léčitel či léčitelka předává pacientovi svými 
dlaněmi. Přestože tato technika pochází z Ja-
ponska, kde ji roku 1922 založil křesťanský 
duchovní Mikao UsUi (1865–1926), údajně 
funguje dobře i v české kotlině. Princip reiki je 
zdánlivě jednoduchý – vychází z přesvědče-
ní, že v těle existují energetická centra – čakry 
(člověk má prý po těle rozmístěných 7 základ-
ních čaker) a energetické dráhy – meri-
diány. Problém nastane, když jsou 
z nějakého důvodu zabloko-
vány či nevyváženy. Pomo-
ci pak může ten léčitel, který 
byl předtím zasvěcen do reiki 
a naučil se přijímat a dál předá-
vat léčivou životní energii ( z ja-
ponských slov „rei“ – životní 

bez zasvěcení, nechává údajně působit pouze 
svoji vlastní energii, nikoliv energii reiki. Tato 
metoda má tři stupně a je jen na studentovi, 
kam bude ochoten dojít. V první fázi se člověk 
naučí s energií pracovat a léčit přímým doty-
kem rukou. Podstatnou částí tohoto stadia je 
schopnost samoléčení. Doba zasvěcení trvá 
u každého jinak dlouho, nelze jej však dosáh-
nout okamžitě. Druhý stupeň je již na vyšší 
úrovni. Zasvěcení mají získat schopnost léčit 
i ostatní lidi a předávat energii nejen dotykem, 
ale i působením na dálku. Nejvyšší formou je 
pak 3. stupeň, kdy se zájemce stává mistrem. 
Tehdy je schopen zasvěcovat do reiki i ostatní. 
Někteří učitelé reiki však tuto schopnost přisu-
zují až zasvěcencům 4. stupně. Záleží na tom, 
kdo vás metodu vyučuje. A jak vlastně tato 
výuka probíhá?

učí správnému Chování?
„Na seminářích k prvnímu stupni reiki (...) se dá 
pozorovat jeden a tentýž fenomén: Účastníci se do-
staví na první kurs velmi skepticky naladěni. Příliš 
spolu nehovoří a vzájemně mezi sebou skrývají své 

pocity,“ líčí Lübeck průběh kur-
zů reiki. Následující scénář je však 
pozitivnější: „Od naladění k naladění 
pak lidé stále více roztávají a začína-
jí vnímat svou novou chuť do živo-
ta. Na konci kursu se pak vůči sobě 
chovají, jako by byli již dlouholetými 
přáteli,“ dodává. Má zasvěcování 
do reiki skutečně takové pozitivní 
účinky? Nebo existuje i něco, na co 
je třeba si dávat pozor?  Ovlivňuje 
léčení i samotného léčitele?

reiki má svá rizika!
„Někdy se cítím po sezení unavená, to znamená, 
že si klient vezme více energie, než jsem schopná 
dát,“ říká paní Nejmanová. „I když nechci, někdy 
na sebe přejmu negativní energii klienta. Po kaž-
dé seanci musím použít reiki pro sebe a očistit se.“ 
Člověk, který tuto metodu praktikuje, musí 

a „ki“ – energie). Může tato metoda skutečně 
nahrazovat klasickou medicínu?

zlepšuje zdraví?
„Reiki je účinný systém léčení a podně-
cování psychospirituálního růstu. I když 
ani reiki nemůže nahradit návštěvu lé-
kaře, léčitele, či psychoterapeuta, máme-li 
podezření na vážnou zdravotní poruchu. 
Přírodní léčitelství (k němuž patří i reiki) 
doplňuje klasickou medicínu všude tam, 
kde nedokáže přinést člověku či zvířeti zdraví, pře-
sto však nikdy není označována za neschopnou,“ 
vysvětluje v úvodu své knihy Reiki současný 
německý mistr a učitel reiki Walter lüBeck 
(*1960). Tato metoda má mít pozitivní vliv 

na psychiku člověka (pomáhá prý odstraňo-
vat deprese, frustrace či traumata), stejně 
jako se s její pomocí dá dopomoci i od ně-
kterých fyzických problémů. Takovéto 
působení reiki potvrzuje Enigmě i Hana 

nejManová z Prahy, která se této i jiným 
alternativním terapeutickým metodám vě-

nuje již několik let: „Když jsem s reiki začínala, 
zkoušela jsem je na mé rodině a přátelích. Jedna 

moje kamarádka má cukrovku a poté, co 
jsem s ní provedla sezení reiki, klesla jí 
hladina cukru v krvi o 2 milimoly na litr 
(jednotka, v níž se měří hladina cuk-
ru, optimální je 4-6 mmol/l – pozn. 

red.). Byl to pro mě velký úspěch.“ Do-
káže tedy reiki opravdu léčit? Jak to 
vlastně celé funguje?

jak předávat vesmírnou 
energii?
Před samotným léčením probíhá rozhovor, 
který může trvat i hodinu. Po něm se člověk 
může rozhodnout, zda chce terapii podstou-
pit. Vhodné je navození příjemné atmosféry. 
Někteří léčitelé používají různé vonné svíčky, 
aroma lampy či příjemnou hudbu. „Před sa-
motným léčením musí zasvěcený požádat o přijetí 
energie. Potřebuje se také zbavit emocí a negativ-
ních energií. Každý k tomu používá jiný rituál. 
S reiki předáváme při léčení také kus sebe,“ po-

Kolik tváří má reiki?
 Základní podo-
ba reiki, kterou 
vymezuje Mikao 
UsUi, má několik 
různých vari-
ant. Navzájem se 
od sebe mírně liší, 
jedná se však o lé-
čení, které má vždy 
jeden společný 
základ.
 keltské reiki 
využívá pro léčení 
rostliny – hlavně 
keře a stromy. Pra-
cuje přitom s jejich 
energetickými 
viBraceMi, kopíruje 
jejich frekvenci a funguje v soUlaDU 
s přírodou. Dává také důraz na jinou 

tělesnou čakru než Usuiho reiki. 
 dračí reiki je odnož, která vy-

chází z přesvědčení, 
že v sobě nosíme 
ukrytou dračí 
energii – vnitřní sílu, 
již potlačujeme. Dá 
se nazývat napří-
klad spontaneitou 
(bezprostřednost, 
přirozenost) nebo 
svobodnou energií. 
Reiki má právě tuto 
energii osvoBoDit 
a spojit se s dračí 
podstatou člověka.
 andělské reiki 
počítá s existencí 
andělských bytostí 
– tedy andělů  

a archandělů, s nimiž se léčitel spojí 
a oni mu předávají svoji energii.

Mikao Usui

Walter Lübeck

Don Beckett
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být obezřetný, aby si na sebe nevztáhl problé-
my pacientů. Opatrný by měl být také při práci 
s reiki symboly. Jedná se o znaky, které byly až 
donedávna tajné, ale s tím, jak se rozvíjí práce 
s reiki, dostávají se na veřejnost. Každý z nich 
má jiné účinky, všechny pak slouží k usnadnění 
léčení. „Harmonizační symboly dodávají nebo ubí-
rají energii. Já si je při léčení vizualizuji. Nevýho-
dou je, že jsou zneužitelné, neprosazuji proto jejich 
zveřejňování. Nejsilnějším symbolem je ten, který 
znázorňuje celý vesmír. Léčitel ho obdrží až při za-
svěcení do 3. stupně reiki,“ říká paní Nejmanová. 
Ve 2. a 3. fázi zasvěcení je prý člověk rovněž 
schopen předávat energii předmětům, dokonce 
i na dálku. Jak to celé funguje?

paCient nemusí být přítomen!
Pomocí reiki mohou léčitelé údajně nabíjet 
všechny předměty, na které si vzpomenou. 
Polštářek, krystaly, svíčky, potraviny, kos-
metiku nebo třeba vodu. Energie v nich prý 
zůstane do té doby, dokud jsou vlastníkem 
využívány. Dá se navíc posílat i na dálku, což 
platí i u lidí. V případě tohoto druhu léčení je 
údajně potřeba, aby léčitel znal celé jméno, da-
tum narození a adresu, kde bude klient energii 
přijímat. Pak už jen stačí domluvit si přesný 
čas a přenos může začít. Reiki má několik růz-
ných druhů. Existují reiki duhové, seitchim, 
nebo například karuna reiki. Liší se od sebe 
symboly, ale energie je prý jen jediná. Ten, kdo 
se pustí do studia reiki a bude se chtít tomuto 
směru věnovat, nemusí údajně dodržovat žád-
ná přísná pravidla. Existují pouze doporučení. 
„Já radím zdržovat se alkoholu a kouření. Naopak 
si nemyslím, že by bylo potřeba zříci se masa,“ říká 
Hana Nejmanová. Reiki je však metodou po-
měrně individuální a i tato pravidla se mohou 
u každého lišit. Tato alternativní metoda není 
tolik o teorii, jako spíše o praxi. S Enigmou 
jsme se proto rozhodli jedno sezení reiki pod-
stoupit a vyzkoušet si léčivé energie na vlast-
ní kůži.

3. s enIGmou na ReIkI
Domlouvám si schůzku s mistryní reiki Hanou 
Nejmanovou. Protože jsme spolu o této meto-
dě vedly již předchozí rozhovor, trochu tuším, 
co mě na seanci bude čekat. Paní Hanka mě 
uvádí do místnosti v jejím pražském bytě, kde 
pořádá sezení se svými klienty. Na stěnách visí 
tematické dekorace, na skříňce jsou zapálené 
svíčky a vonná lampa. Uprostřed místnosti 

ně dlouhou dobu a soustředí se na proudění 
energie, které se mi však prozatím vnímat ne-
daří. Následně postupuje výše. Dlaně pokládá 
pod kolena, na kolena, až se postupně dostává 
k hlavě. Někdy se dotýká přímo, jindy ne. 
Jednou cítím teplo intenzivněji, podruhé zase 
ne. Dokonce mám občas pocit, že se mě do-
týká jen jednou rukou, s jistotou to však říci 
nedovedu. Ve druhé části se obracím na břicho 
a paní Hanka pomalu přikládá dlaně od hlavy 
zase zpět k nohám. Protože mám problémy se 
zády, vnímám intenzivněji působení energií 
v místech bolesti. Mohu říct, že v momentě, 
kdy se reiki zaměří na tyto oblasti, bolest ustu-
puje. Opravdu tomu tak je, nebo si jen něco 
namlouvám? Když přejde k nohám a přiloží 
ruce na lýtka, v pravé noze ucítím podivné 
proudění, které postupuje směrem nahoru. 
Vnímám snad skutečně přijímanou energii 
reiki? 

myslím, že je něCo špatně
Relaxace je u konce. Přestože trvala přes půl 
hodiny, zdálo se to jako chvilka. Terapie byla 
příjemným zážitkem. Co mi teď léčitelka řek-
ne o mém zdravotním stavu? „Jak jste na tom 
s pitným režimem?“ ptá se a dodává: „Zdálo se 
mi, že je nějaký problém s ledvinami.“ Pitný režim 

opravdu nedodržuji. „Také je něco v nepořád-
ku s vaším lymfatickým systémem. Nebo problém 
s krví. Nejste chudokrevná?“ O ničem takovém 
však nevím. „Nemohu stanovovat diagnózu, ne-
jsem lékař, ale zdálo se mi, že by tu mohlo být něco 
špatně. Proudění energie, které jste cítila, by na to 
také ukazovalo. Pokud jste často unavená, dopo-
ručuji navštívit lékaře.“ Možná má paní Hanka 
pravdu, opravdu by tomu moje problémy 
mohly nasvědčovat. Dostávám od léčitelky 
několik rad a vlídné pozvání k další návštěvě. 
Z terapie si odnáším pozitivní pocity, i pře-
sto, že mi paní Hanka pověděla o možných 
problémech, které cítila. Ještě mě upozorňu-
je, že možná později pocítím lehkou únavu. 
Asi o hodinu později se mi opravdu chce spát. 
Metoda reiki mě mile překvapila, energie byla 
dobře vnímatelná a sezení velmi pozitivní. 
Přesto se toto alternativní léčení často střetává 
se skeptickými názory. Proč?

4. FunGuJe Jako 
pLaCeBo?

Jako každá alternativní medicína i reiki naráží 
na zástup skeptiků. Jelikož se jedná o léčení, 
které pracuje s abstraktními pojmy (vesmírná 
energie, čakry, meridiány apod.), nevzbuzuje 
u vědecky smýšlející části populace přílišnou 
důvěru. Nejedná se snad jen o placebo efekt 
(neúčinná léčba prokazuje pozitivní výsled-
ky jen díky autosugesci pacienta – pozn. red.)? 
Není energie, kterou vnímají klienti, jen pou-
hým tělesným teplem léčitele? To jsou otázky 
mnohých pochybovačů. „I já jsem měla jednu 
klientku, která byla skeptická. Nemohla jsem jí pro-
střednictvím reiki pomoci. Musela si vyhledat jinou 
terapii,“ líčí paní Nejmanová. Každému zkrát-
ka sedne jiný druh léčení. Potvrzuje to snad 
staré známé pravidlo: Věř a víra tvá tě uzdra-
ví? Co odhalily vědecké výzkumy provedené 
v této oblasti?

nedostatečně prokázáno
V 80. letech minulého století zkoumají metodu 
reiki dva nezávislí badatelé – doktor roBert 

Becker a john zimmerman. Přicházejí 
na to, že mozkové vlny předávajícího a přijí-
majícího se synchronizují na úrovni hladiny 
alfa. (Běžně náš mozek funguje v hladině beta 
při frekvencích nad 13Hz. Do hladiny alfa, 
kdy mozek pracuje při frekvencích 8–13 Hz, 
se dostáváme při hlubším uvolnění, např. 
meditaci.).Měřením navíc docházejí k závě-
ru, že biomagnetické pole (elektrický náboj, 
který vytvářejí okolo těla buňky – pozn. red.), 
jež vychází z rukou léčitele, je stokrát větší 
než za normálních okolností. Další lékařské 
výzkumy údajně potvrzují, že pulzy, kte-
ré předává mistr reiki při léčení, se pohybu-
jí mezi 0,3–30 Hz (jednotka frekvence) a jsou 
prospěšné pro určité tkáně v těle. V roce 2008 
provádí výzkum další odborníci M. s. lee, 
M. H. Pitter a e. ernst. Jejich bádání však 
nepřinese uspokojivé výsledky. Chybou se 
stane špatně zvolená metodologie výzkumu. 
Doposud tedy neexistuje jednoznačný vědec-
ký důkaz, že by reiki terapie mohla fungovat 
jako alternace západní medicíny a že by v je-
jím případě nefiguroval placebo efekt. Přesto 
všechno se popularita tohoto směru rozrůstá. 
Jak je to možné?

nehledejte, najde si vás to 
samo!
„Reiki mi změnilo život,“ vysvětluje Hana Nej-
manová. „V těžkém životním období jsem dostala 
znamení, které pro mě znamenalo novou naději. 
Popsala bych to jako bílé paprsky, které mi vstou-
pily do okna. Cítila jsem vnitřní klid. Pak jsem 
začala hledat a narazila jsem na knížku o reiki, 
která znamenala naprostý obrat. Věnuji se tomuto 
léčení už 3,5 roku, některé přátele jsem ztratila, ale 
získala jsem nové. Myslím, že jsem si musela něco 
odžít, než k této pozitivní změně došlo,“ vysvět-
luje léčitelka. Zdá se, že reiki nemusíte složitě 
hledat. Pokud budete připraveni, najde si vás 
prý samo. Do jaké míry vám bude vyhovovat 
a zda jeho účinky budou pocházet z podstaty 
této metody, nebo z hloubi vaší mysli, je otáz-
ka, kterou si musí zodpovědět každý sám.

Michaela VondruškoVá
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stojí lehátko a vše podbarvuje 
tichá meditační hudba. „Kaž-
dý, kdo vejde, má jinou reakci. 
Někdo začne třeba i plakat... 
Součástí reiki je muzikoterapie 
a aromaterapie. Pro dnešek jsem 
zvolila vůni hřebíčku,“ vysvětluje paní Hanka 
a já rozpoznávám příjemné štiplavě nasládlé 
aroma, které se line pokojem. Odložím si ka-
bát a léčitelka se pousměje: „Myslela jsem si, že 

přijdete takhle oblečená. Zapomněla jsem 
vám říci, že na terapii by se nemělo cho-
dit v černém. Pak se totiž hůře přijímá 
energie.“ Bohužel mám zrovna černé 
naprosto vše, kromě pásku, což paní 
Hanka hodnotí pozitivně: „Černý 
pásek je vůbec nejhorší,“ upozorňuje. 
Po krátkém rozhovoru přistupujeme 
k samotné praxi a já jdu na lehátko.

bude to bolet?
„Snažte se uvolnit,“ chytá mě za kře-
čovitou ruku léčitelka. „Lepší je mít 
zavřené oči, pokud se budete cítit nepří-
jemně, tak se ozvěte, já budu pravděpo-
dobně vnímat něco jiného než vy,“ do-
dává. Pak paní Hanka začíná s první 
fází, tzv. skenováním. Přejíždí mi 
rukama od hlavy k nohám, aniž by 
se dotýkala a objevuje případné blo-
kace energetických center. Pak mi 
přiloží ruce na špičky prstů u nohou 
a já cítím příjemné teplo. Léčitelka 
nechává dlaně přiloženy poměr-

Mistr reiki Hana Nejmanová praktikuje metodu již několik let. 
Dosvědčuje případy, které ji přesvědčily, že má tato terapie sku-
tečně blahodárné účinky.

Léčitelství všude 
kolem nás
 Léčitelských metod existuje 
celá řada. Mnohé z nich se 
podobají samotnému reiki.
 Dikša je léčení, které se rozvíjí 
zejména v posledních letech. 
Prosazuje skutečnost, že lidstvo 
prochází duchovní transfor-
mací. Jedná se o přenos energií 
skrze léčitele, jenž se stává 
jakýmsi energetickým kaná-
leM. Nejčastější způsob předá-
vání dikši je přiložení rukou 
na HlavU Pacienta. Má ho 
oprostit od bloků a problémů 
a napomoci vzestupu do vyšších 
stavů vědomí.
 esenciální léčení je zase me-
toda na bázi podvědomí. Zbavuje 
klienta nevědomých problémů 

a bloků. Součástí má být čištění 
karMy (zákon příčiny a násled-
ku, zakotvený údajně v každém 
jedinci). Někdy prý při léčení 
dochází k návratU Do karMic-
kého minulého života. Metoda 
je relaxační, pomáhá prý zlepšit 
PsycHickoU i fyzickou kondici.
 MetoDa rUš – jedná se o čes-

kou terapii, 
kterou založil 
v roce 2005 
karel ne-
jedlý. Název 
je zkráceni-
nou termínu 
rycHlá 
a Účinná 
změna sku-
tečnosti. Při 
této terapii 
dochází pod 
vedením 

terapeuta k odstraňování ne-
gativních programů uložených 
v mysli člověka. Jedná se o tera-
pii uvědoměním. Její účinky jsou 
údajně naprosto přelomové. Dají 
se tak prý odstranit prožitá 
traUMata do té míry, že má 
klient pocit, jako by se nikdy 
nestala.

...Protože mám problémy se zády, 
vnímám intenzivněji působení energií 
v místech bolesti. Mohu říct, že 
v momentě, kdy se reiki zaměří na tyto 
oblasti, bolest ustupuje. Opravdu tomu 
tak je, nebo si jen něco namlouvám? 
Když přejde k nohám a přiloží ruce 
na lýtka, v pravé noze ucítím podivné 
proudění, které postupuje směrem 
nahoru. Vnímám snad skutečně 
přijímanou energii reiki? 

Léčení reiki 
zkouší stále více 
lidí. Jak moc 
tato metoda 
funguje?


